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Summary
This work that we wanted comparative treat of a topic of a continuous

actuality: "' the head of state, right of the president of republic to
oppose the laws, with a particular attention on one part for France
where this faculty is practiced as ''to ask for a news or second
deliberation" of the law (characterizing most parliamentary
régimes),and for the other hand for the United States where this
faculty is practiced as qualified veto right (characterizing most
presidential régimes).

Key words : the president of republic , second deliberation, to oppose
the laws, parliament .

Résumé
Ce travail que nous avons voulu comparatif traite d’un sujet d’une
actualité continue:" droit du président de la république de s’opposer
aux lois'', avec une attention particuliere d’une part pour la France , oU
cette faculté est pratiquée sous forme de « demander une nouvelle ou
deuxieme délibération » de la loi ( caractérisant la plupart des régimes
parlementaires ) , et d’autre part pour les Etats-Unis , ou Cette faculté
est pratiquée sous forme de « droit de veto qualifié» ( caractérisant la
plupart des régimes présidentiels ) .
Les mots clés : président de la république , deuxieme délibération ,
s’opposer aux lois , parlement .







